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خبرسازان

هشدار درباره پیامک رجیستری
رئیس مرکز امداد و فوریت های ســایبری پلیس فتا 
نسبت به کلاهبرداری از شهروندان با پیامک جعلی 
رجیستری گوشــی تلفن همراه هشدار داد. رامین 
پاشایی گفت: »براســاس رصدهای صورت گرفته، 
گزارشــات مردمی و شــکوائیه های قضایی واصله 
به پلیس فتا، کلاهبرداری با عنوان ارســال پیامک 
رجیستری گوشــی تلفن همراه مشترکین در چند 
روز گذشــته افزایش قابل توجهی یافته اســت.« او 
ادامه داد: »ارســال پیامک حاوی پیوندهای آلوده 
با استفاده از سرشماره  تلفن های شخصی با عنوان 
غیرفعال شدن گوشــی تلفن همراه، به دلیل فعال 
نبودن رجیستری در چند روز گذشته افزایش قابل 
توجهی یافته. ازسوی دیگر باتوجه به ارائه خدمات 
آموزشی و هشدارهای لازم شاهد کلاهبرداری های 
مالی با ایــن ترفند و تشــکیل پرونده های قضایی 
هستیم.« به گفته او، افراد در صورت نیاز به دریافت 
مشــاوره و راهنمایــی و گزارش مــدارک مجرمانه، 
مراتب را ازطریق سرشــماره ۰۹۶۳۸۰ با همکاران 
بنده در مرکز امداد و فوریت سایبری سراسر کشور 

مدنظر قرار دهند.

ممنوعیت واردات مکمل  به کشور
رئیس ســازمان غذا و دارو گفــت: »بازار مکمل 
در کشــور بــازار بزرگــی اســت و تولیــد داخل 
پاســخگوی نیاز کشور اســت و طی چند سال 
اخیر واردات مکمل به صفر رســیده است.« به 
گزارش ایلنــا، حیدر محمدی ادامــه داد: »در 
حوزه شیرخشــک بیشــترین حجم نیاز داخل 
با تولید در کشــور رفــع می شــود و تنها بخش 
کوچکی از شیرخشــک های رژیمی، متابولیک 
یا مــاده اولیه که تولید آن بــرای تولیدکنندگان 
صرفه اقتصادی ندارد، وارداتی است.« به گفته 
او، مــردم به تضمین ســازمان غــذا و دارو روی 
ســلامت محصولات غذایی، دارویــی و مکمل 
اطمینــان دارند؛ بنابراین نظارت های پســینی 

باید با جدیت بیشتری دنبال شود.

درخواست کمیته برای تب دنگی
رئیس کمیسیون سلامت شورای شهر تهران با تأکید 
بر لزوم تشــکیل کمیته مشــترک اقدام و پیشــگیری 
تب دنگــی توســط رئیس جمهــور منتخــب گفت: 
»رئیس جمهــور منتخــب باتوجــه به اینکه پزشــک 
بــوده و تخصــص لازم را دارد و در مــدت حضــور در 
مجلس نیز عضو کمیســیون ســلامت بــوده، انتظار 
می رود تا بدون تأخیر و ســریعاً با تشــکیل کمیته ای 
مشــترک دســتورات لازم برای پیشــگیری و آموزش 
ایــن بیمــاری را قبل از دیر شــدن و از دســت رفتن 
زمــان بدهد.« مهدی پیرهادی به ایســنا گفت: »در 
روزهای گذشــته کمیســیون سلامت شــورای شهر 
تهران جلســه ای را با حوزه تاکسیرانی برگزار کرد که 
در آن جلســه با اشاره به ایجاد آمادگی برای مقابله با 
ایــن بیماری، بر لزوم آموزش و پیشــگیری نیز تاکید 
شد. لازم است در ســطح کلان تر شهرداری تهران با 
هماهنگی شرکت شهر ســالم و با حضور نمایندگان 
وزارت بهداشت و دانشگاه های علوم پزشکی نسبت 
به تشــکیل کمیته ای مشــترک با حضور بخش های 
مرتبط در شــهرداری تهران اقدام کند. علاوه بر این 
باید صداوســیما نیز قبل از گسترش شیوع بیماری 
و دیر شدن نســبت به ارائه آموزش های صحیح برای 

این بیماری اقدام کند.«

اینکه اگر زنان با هر تفکر و دیدگاهی در کنار هم قرار گیرند، برای 
اینکه مطالبات شان را پیگیری کنند و به نتیجه مطلوب برسند، 
موفق تــر خواهند بود. از ابتدای خلقت بــرای زنان یک ویژگی 
تعریــف می کردند و برای مردان ویژگی دیگر. الان با پیشــرفت 
دانش و تکنولوژی همه چیز تغییر کرده و خیلی موارد متناقض 
هستند، ولی مقاومت از ســوی جامعه مردان و زنان وجود دارد 
و کار کردن در این حوزه اصلًا راحت نیســت؛ اما مسیر درحال 
حرکت اســت و نکته نویدبخش این اســت کــه درحال حاضر 
مقاومــت برخی گروه هــا در حوزه زنان کمتر اســت.  وقتی در 
مجلــس بودم، تلفنم بارهــا زنگ می خورد و زنان از قشــرهای 
مختلــف می گفتند ایــن موضوعی که شــما داریــد پیگیری 

می کنید، اولویت ما نیست.
Ó  مثــل موضوع ورود زنان به ورزشــگاه ها یا خروج زنان

از کشــور بدون اجازه همســر که آن زمان شما و بعضی 
همکاران تان روی آن کار می کردید.

بله. ازدواج دختران هم یکی دیگر از مواردی بود که ما پیگیری 
می کردیــم و از نگاه برخی، اصلًا موضــوع مهمی نبود. یعنی 
انگار این ســاختار برایشان پذیرفته شــده بود و حتی مقاومت 
هــم می کردند. معمولًا همه فکر می کننــد افراد با تفکر خاص 
مخالف این پیگیری ها بودند، اما کسانی وجود داشتند که اصلًا 
به آن ها نمی خورد مخالف باشند اما مخالف بودند و این مسائل 
اصلًا برایشان مهم نبود. من از مردم عادی  صحبت می کنم. در 
پیگیری موضوعات زنان برخی مقاومت ها وجود دارند که حرکت 

را کُند می کنند. 
Ó  انتخابــات در  شــما  ثبت نــام  روز  بــه  برگردیــم   

ریاست جمهوری. برخی صحبت ها شکل گرفت و گفته 
شد بعد از اینکه شما جزو کاندیداها نبودید، سخنگوی 
ستاد آقای پزشکیان شدید. برخی گفتند شما چادرتان 
را برداشــتید تا بعد در ستاد آقای پزشــکیان کار و  رأی 

جمع کنید. جواب شما چیست؟
این یعنی من خیلی آدم پیشگو و باهوشی بوده ام که می دانستم 
اگر بروم ثبت نام کنم، می دانســتم فقط آقای پزشکیان تأیید 
می شوند و من می روم سخنگوی ستاد ایشان می شوم و ایشان 
رأی می آورنــد. آقای پزشــکیان در انتخابــات مجلس ۱۴۰۰ 
ردصلاحیت شده بود. به نظرم این نوع صحبت کردن و سناریو 
ساختن خیلی منطق خاصی پشتش نیست و کسانی که این 
صحبت را می کنند، بیشــتر به دنبال دیده شدن حواشی اند.   
اگر کسی به دنبال این است که جایگاهی یا پستی بگیرد، الان 
هم باید چادر را سرش کند. مردم که پست را نمی دهند، اینکه 
شما چادر سر کنی یا نه، برای جایی که پستی می دهند مهم 
است و اگر آدم حسابگری باشید هیچ وقت این کار را نمی کنید. 
موضوع من البته اندکی برعکس است. در حالت عادی، چادر 
سرم می گذارم. کسی که در زندگی خود رویه ای داشته، آن را 
انجــام می دهد. من برخی جاها دوســت دارم و بدم نمی آید. 
این چیزی که می گویم یک حرکت اعتراضی اســت و شما در 
تمام شئونات زندگی که هر روز اعتراض نمی کنید، بلکه در آن 
وضعیتی که باید اعتراض خود را اعلام می کنید. اما به نظرم اگر 

دنبال جایگاه و پست بودم قطعاً چادرم را سرم می کردم. 
Ó  قبــل از شــروع گفت وگو گفتید بعــد از اینکه این 

کار را کــردم، الان می فهمم که وقتی تذکر می دهند 
چقدر سخت است. تجربه خودتان را از آن شرایطی 
که در آن قرار گرفتید، بگویید. با وجود اینکه پوشش 
شما معقول است، اما تجربه شما چه بوده و چرا تذکر  

گرفتید؟ 
نکته این اســت که چون همیشــه چــادر ســرم می کردم، 
هیچ وقت  درباره پوششــم هیچ تذکری نمی گرفتم. اینکه از 
لفظ پوشش استفاده می کنم، به این دلیل است که به حجاب 
اعتقاد دارم، هرچند یک اعتقاد شخصی است و هم با پوشش 
چادر حجابم کامل بود، هم با این پوشش حجابم کامل است. 
چراکه حجاب یک تعریف دارد و واقعاً به حجاب اعتقاد دارم. 
ممکن اســت خیلی ها به آن اعتقاد نداشته باشند یا ممکن 
است مسلمان هم نباشند و لزومی ندارد که به حجاب اعتقاد 
داشــته باشــند. اما نکته ای که برایم جالب بود این است که 
وقتی چادر سر نمی کنی، اینکه قد مانتو چقدر است، آستین 
بلند اســت یا کوتاه، روســری ات کوتاه اســت یا بلند و... در 
نظر دیگران مهم می شــود؛ اینها درواقع پارامترهای پوشش 
هستند، نه حجاب. آدم ها چطور به خود اجازه می دهند که با 
این جزئیات به یک فرد دیگر ایراد بگیرند؛ درصورتی که  او هیچ 
مشکلی ندارد. چون خودم به حجاب اعتقاد دارم اگر کسی 
هم نگویــد، رعایت می کنم. اگر روزی هم در ایران پوشــش 
اختیاری باشد، قطعاً من همین پوشش را انتخاب می کنم؛ 
چون آن  را دوست دارم، به آن اعتقاد دارم و نمی خواهم فیلم 
بازی کنم. ولی برایم جالب بود که هیچ وقت این برخوردها را 
تجربه نکرده بودم، جالب بود که کسی درباره لباسم صحبت 

کند و این تجربه متفاوتی بود. 
Ó  کجاها بود؟ در جاهای رســمی هم کــه رفتید، تذکر 

دریافت کردید؟
حالا بماند. من جاهای غیررســمی با چادر می روم و مشــکلی 

نیست.
Ó  فکر کنم الان احســاس همدردی بیشــتری دارید با 

کسانی که پوشش متفاوتی را انتخاب می کنند.
بله. به نظرم آســیب اجتماعی این موضوع در حوزه زنان بسیار 
زیاد است. چراکه تنها این نیســت که شخصیت یک زن را زیر 
سوال می بری، بلکه داری او را تحقیر می کنی و آسیب های این 
تحقیر کردن و زیر سوال بردن شخصیت در افراد باقی می ماند. 
شاید سالیان سال بگذرد اما این آسیب در فرد وجود دارد. برخی 

از دخترخانم ها می گفتند وقتی به پوشش مان ایراد می گیرند ما 
خیلی استرس می گیریم و خب من خیلی این موضوع را حس 
نمی کردم یا می گفتند حتی تا چند روز بعد هم از این موضوع 
ناراحت هستیم و من الان می بینم درحالی که در جایگاه نماینده 
مجلس بودم، اینکه یک فرد به خود اجازه می دهد به من درباره 
چیزی تذکر بدهد که خودم به آن اعتقاد دارم، جالب است و کلًا 
نمی دانم جریان آن چیست اما این اتفاق رخ می دهد و به نظرم 
آســیب های آن خیلی وحشتناک است. یعنی یک بخش خود 
قضیه است و یک بخش پنهان آن آسیب هایی است که الان در 
حوزه زنان وارد می شود و به نظرم این آسیب ها جبران ناپذیر است 

و باید اصلاح شود. 
Ó  حالا اگر تذکر را کنار بگذاریم، می رسیم به آنهایی که با 

خشونت هم مواجه می شوند. 
بله. با آسیب هایی که شاید تا سالیان سال با آن دست و پنجه نرم 

کنند. 
Ó  در محافل غیررســمی زنان از شــما به عنــوان یکی 

از گزینه های اصلی معاونت زنان اســم برده می شــود. 
درست است؟

خیلی به گمانه زنی ها اعتقادی ندارم. با من که صحبتی نشده، 
اما اگر صحبت هم بشود این سمت را قبول نخواهم کرد چراکه 
یکی از موضوعاتی که دکتر پزشکیان به آن اهمیت می دادند، 
بحث تخصص بود. رشــته تحصیلی من برق است و کل سابقه 
کاری ام نیــز در حــوزه تخصصی ام بــوده و در مجلــس نیز در 
کمیسیون صنایع و معادن بودم. حتی در کمیسیون فرهنگی 
هم نبودم. درست است که در موضوعات مختلف واکنش هایی 
نشان دادم، اما اینکه بخواهم بگویم در این حوزه تخصص دارم، 
واقعاً اینگونه نیست و به همین دلیل اگر پیشنهاد بدهند نیز آن را 

قبول نمی کنم. 
Ó  یعنی قطعاً اگر به شما پیشنهاد شود، به معاونت زنان 

نمی روید؟
خیر. چراکه امیدوارم فردی کــه در این حوزه تخصص و تجربه 
داشــته باشــد، به این حوزه برود، چون حوزه زنان بسیار حائز 
اهمیت اســت و  بایــد فردی در ایــن جایگاه باشــد که بتواند 
چالش هــای این حوزه را پیگیــری کند. تخصص و تجربه مهم 

است. 
Ó  ،شما یکی از اعضای مهم ستاد آقای پزشکیان بودید 

فکر می کنید گزینه های احتمالی برای معاونت زنان چه 
کسانی باشند؟ 

اگر انتخابات را رصد کنید، تقریباً تا روزی که لیست را به مجلس 
اعــلام می کنند، تغییــرات زیــادی رخ می دهــد و گزینه های 
مختلفی مطرح می شــوند. معاونت که بعد از اعلام کابینه هم 
معرفی می شود. حتی برای کابینه هم افراد مختلفی معرفی و تا 
روز گرفتن رأی اعتماد تا ۶۰-5۰ درصد لیست ها تغییر می کند. 
مــن در کارگروهی که تعریف شــده، حضور نــدارم و نمی توانم 

اطلاعات درستی بدهم. 
Ó در هیچ کارگروهی حضور ندارید؟ 

خیر. نیستم. 
Ó چطور شده که از شما دعوت نکرده اند؟ 

این را باید از آنها بپرسید.
Ó  در شورای راهبردی هم که معرفی شده، اسم یک زن 

هم نیست. 
باز هم این را می توانید از دوستان بپرسید. 

Ó شما خودتان به این موضوع اعتراض ندارید؟ 
ببینید، در کارگروه ها می دانم که زنان حضور دارند. 

Ó  .اما در شورای راهبردی کسی نیست 
قرار بود خانم مولاوردی در شــورای راهبردی باشند. یک تعداد 
اســامی بیرون آمــده، اما یک تعــدادی هم دارد بــه آن اضافه 

می شود و امیدوارم خانم مولاوردی اضافه شوند . 
Ó  تعجــب نکردید کــه چرا در شــورای راهبردی اســم 

خودتان نبود؟ شــاید بعد از اعتراض ها خانم مولاوردی 
را بگذارند. 

امیــدوارم خانم مولاوردی در شــورای راهبردی حضور داشــته 
باشند. 
Ó  خانــم مــولاوردی هم به عنــوان یکــی از گزینه های 

معاونــت زنان مطرح هســتند. فکــر می کنید انتخاب 
ایشان، انتخاب مناسبی است؟

خانم مــولاوردی زمانی کــه در معاونت زنان حضور داشــتند، 
اقدامات ســاختاری خوبــی انجــام دادند. شــاید در کارهای 
ســاختاری خیلی نمود بیرونی آن برای مردم ملموس نباشد، 
اما واقعاً کارهای ارزنده ای انجام داد ه اند که یکی بحث عدالت 

جنسیتی بود که برای آن خیلی مبارزه کردند.
Ó  بله. در برنامه ششم توسعه، عدالت جنسیتی مطرح 

شــده بود اما از برنامــه هفتم حذف شــد و مصوبه 30 
درصدی هم با شکایت دیوان عدالت ملغی شد. 

ببینید یکسری کارهایی ازجمله مصوبه ۳۰ درصدی که خانم 
مولاوردی در آن نقش داشتند و خانم های مجلس نیز پیگیری 
می کردند، اتفاق خوبی  بود و خانم ها توانســتند در پست های 
مدیریتی، پایه، میانی و ارشــد حضور پیدا کننــد و امیدوارم در 
این دوره شکل بگیرد و درصد گذاشتن و سهمیه کردن، یک نوع 

تبعیض مثبت است و می تواند یک راهگشایی باشد.
Ó  خانم جنیدی هم به عنوان یکی از گزینه های مطرح 

است.
اگر از ظرفیت خانم جنیدی استفاده شود که عالی است چراکه 
بسیار توانمند هســتند. اما چون در ساختار کمیته ها نیستم، 
به عنوان پیشــنهادی که بــه دوســتان دادم، حمایت و معرفی 

خانم های توانمند بوده و است. 

Ó  یعنی خانــم جنیدی و مــولاوردی را در مشــورت ها 
پیشنهاد دادید؟

بله.
Ó چه افراد دیگری را پیشنهاد دادید؟ 

این دو نفر را چون گفتید من تایید کردم، ممکن است اگر اسامی 
را بگویم خانم های توانمند دیگری که اسم آنها گفته نشده جا 
بیفتند و بهتر است بگذاریم کارگروه ها تصمیم بگیرند. قطعاً آنچه 
برعهده من اســت و تاجایی که بتوانم برای حضور زنان تلاش 
می کنم . من تلاشــم را انجام می دهم، اما نتیجه قاعدتاً با یک 
مطالبه عمومی حاصل می شود. با توجه به اتفاقاتی که در خود 
بحث انتخابات و میزان مشارکت رخ داد، اینکه زنان دیده نشوند 
پیام خوبی به جامعه منتقل نمی شود، خوب است این فرصت 

بستر خوبی شود که از موقعیت زنان استفاده شود. 
Ó  مــا ســال 1401 را گذراندیــم و حالا تعــداد زیادی از 

زنان در انتخابات 1403 شــرکت نکرده اند که شــرکت 
نکردن شــان هم اعتراضــی بوده اســت. از طرف دیگر 
در صحبت های آقای پزشکیان قبل از انتخابات، وعده 
مشــخصی درباره داشتن وزیر زن در کابینه داده نشد. 
حالا به نظر شما اگر در کابینه آقای پزشکیان، زنی وزیر 

نباشد، این نارضایتی زنان بیشتر نخواهد شد؟
به نظر من حضور زنان در کابینه یک مطالبه بحق است و امیدوارم 
در لیستی که برای کابینه به مجلس معرفی می شوند، حتماً زنان 
حضور داشته باشند. حالا اینکه مجلس رأی می دهد یا نه، بحث 
دیگری است ولی اینکه رئیس جمهوری، حداقل یک زن را برای 
وزارت معرفی کند یا تعداد معاونان زن در کابینه را بیشتر کند، 
قطعاً پیامی که به جامعه داده می شــود، امیدوارکننده است و 

باتوجه به شرایطی که وجود دارد، اتفاق خوبی است.
Ó  البتــه که اگر وزیر زن معرفی شــود، خرق عادت هم  

نیســت چون به هرحال در تاریخ جمهوری اســامی، 
یک بــار وزیــر زن داشــته ایم؛ خانم دســتجردی، وزیر 

بهداشت. 
بله. من معتقدم اگر مجلس آن زمان به خانم وحید دستجردی 
رأی نمــی داد، وزیــر بعــدی هــم زن معرفــی می شــد. اینکه 
رئیس جمهور در مقابل مخالفت ها چه عکس العملی داشــته 
باشد، به این کمک می کند که مسیر بعدی برای همراهی با زنان 
چطور باشــد. به نظرم برای زنان باید مقداری ایستادگی وجود 
داشته باشد، چون مخالفت ها زیاد است ولی ایستادگی می تواند 

مخالفت ها را کنار بزند. 
Ó  این ایستادگی را زمان آقای روحانی ندیدیم. او هر دو 

بار گفت که می خواسته وزیر زن معرفی کند؛ حتی سه 
وزیر زن، اما گویا از جای بالاتر به او فشار آمده بود. 

به نظرم آقای روحانی می توانست حداقل در روسای سازمان ها 
و معاونت ها، بیشــتر از زنان اســتفاده کند. زمان آقای روحانی 
موضوعی که خیلی مطرح می شد این بود که زنان رزومه کاری 

مناسبی برای وزیر یا مدیر شدن، ندارند.
Ó  ولی در اســتانداری ها و فرمانداری ها دیدیم که زنان 

زیادی به کار گرفته شــدند و اتفاقاً زنان، مدیران موفقی 
هم بودند. بعد هم که مصوبه سهم 30 درصدی زنان در 
مدیریت کشور تصویب شد و البته بعداً با یک شکایت در 

دیوان عدالت اداری، این مصوبه از دست رفت. 
بله. ولی می گفتند برای وزیر شــدن، رزومه کافی ندارند و در 
پســت های مختلف مقاومت وجود داشت. من فکر می کنم 
الان این مشــکل دیگــر وجود نــدارد چون همــان مصوبه 
۳۰درصدی موجب تقویت رزومه آنها شد. در دولت قبل هم 
که هیچ اهمیتی به رزومه داده نمی شد و خیلی از مردانی که 
پست گرفتند، از خیلی از زنانی که من می شناسم برای وزارت 
معرفی شدند و رأی هم آوردند. بنابراین وقتی تاکید بر رزومه 
می شــود اما رفتارهای متناقض اش دیده می شود، اصالت 

موضوع از دست می رود. 
Ó  در این سه سال، هر تصویری که از هیئت دولت بیرون 

می آمد، فقط خانم خزعلی در اقلیت محض در آن بود. 
فکر می کنید در دولت جدید، این تصویر عوض خواهد 

شد؟
امیدوارم که بشــود چون این مطالبه با سال ۹۶ خیلی متفاوت 
شــده است یا در سال ۱۴۰۰ که اصلًا مطرح نبود. قبل از سال 
۱۴۰۰ در مراسم های وزارتخانه ها می دیدیم که حداقل دو ردیف 
زن می نشستند و بعد از سال ۱۴۰۰ دوباره این ردیف کم شد و 

به دو، سه نفر رسید. 
Ó  درست است که نباید همه چیز فردمحور باشد اما در 

این مورد، نگاه شخص رئیس جمهوری مهم است. شما 
فکر می کنید نگاه شــخصی آقای پزشکیان در این باره 

چطور است؟ 
آقای پزشــکیان در صحبت هایشــان بحث توانمندی را مطرح 
کرده اند؛ اینکــه اگر زن یا اقلیت مذهبی باشــد، نباید جلوی 
به کارگیری اش گرفته شود. فرصت برابر و عدالت در حرف های 

او بود و نگاه شخصی اش هم همین است. 
Ó  یعنی فکر می کنید او به برابری زنان و مردان اعتقاد 

دارد؟
مــن نمی گویم برابری زنــان و مردان ولی حداقــل زمانی که او 
نایب رئیــس مجلس و من هــم نماینده بودم، ندیــدم که نگاه 
جنســیتی داشــته باشــد. خیلی از موضوعات را که پیگیری 
می کردیم، به زنان هم کارها را می سپردند با اینکه ما تعدادمان 
خیلی کم بود، اما تخصص و توانمندی برایشــان مهم بود. اما 
اینکه چند درصد از مدیران، زن خواهند شد معلوم نیست ولی 

امیدوارم که از زنان بیشتری استفاده کنند. 
Ó  بــه انتخابات اخیر برگردیم. درســت اســت که هنوز 

آمار تفکیکی جنســیتی رأی دهندگان مشخص نشده 
اســت اما شــواهد نشــان می دهد که تعداد زیــادی از 
تحریم کننــدگان، زنان بودنــد و اعتراض شــان را از این 

طریق نشان دادند. تحلیل شما هم مشابه است؟ 
خب من هم این آمار را هنوز ندیده ام ولی قاعدتاً نیمی از جامعه 
زنانند و به دلیل آسیب های جدی ای که دیدند، به نظر می رسد 
بخش زیادی از کسانی که رأی ندادند، زن بودند؛ چون اتفاقاتی 
که افتاد بیشتر معطوف به زنان بود و این آسیب ها را آنها متحمل 

شدند. من هم با شما موافقم که شواهد این را نشان می دهد. 
Ó  شما عضو ســتاد آقای پزشــکیان بودید و مردم را به 

رأی دادن تشــویق کردید، حالا فکــر می کنید زنانی که 
برای اعتراض در انتخابات شرکت نکردند، حق داشتند؟
برای من این افراد قابل احترامند چون می دانم که آنها کشورشان 
و مردمش را دوست دارند؛ این دو اصلی است که درواقع برایش 
مبارزه می کنند و نوع مبارزه شان این است که رأی ندهند. من 
هم در این دو اصل با آنها مشــترکم اما نوع عملم این اســت که 
هنوز معتقدم رأی بدهم و می گویم اگر اصلاح کوچکی هم اتفاق 
بیفتد، شــاید درد و رنج کمتری متحمل شــویم و وطنمان هم 
بیشتر حفظ شود. من به آنها حق می دهم و می گویم واکنش ها با 
هم متفاوت است. به نظر من این دولت می تواند دو گروه را به هم 
نزدیک کند؛ دو گروهی که اصل مشترکی دارند ولی عمل شان 
با هم متفاوت است، اما مشکلی با هم ندارند. به نظرم این دولت 
بزرگترین فرصتش این است که شما را پیش من بیاورد یا من را 
پیش شما. عملکرد دولت نشان می دهد که چه اتفاقی می افتد. 
مــن این حق را به افراد می دهم، وقتــی ضربه خورده و ناراحت 
هستند، نمی توانم از آنها بخواهم که بیا و رفتارت را تغییر بده، 
به امید اینکه اتفاق مثبتی بیفتد. اول باید اتفاق مثبت بیفتد، 
بعد افراد تصمیم بگیرند که می خواهند رفتارشان را تغییر دهند 
یا خیر. حالا فرصت خوبی است برای اینکه تصمیم گرفته شود.

Ó  حذف طرح نور و گشت ارشاد، یکی از مطالبات جدی 
در حوزه زنان است؛ موضوعی که به طور عینی احساس 
می شود. این موضوع در میان صحبت های کاندیداهای 
ریاســت جمهوری به ویــژه آقــای پزشــکیان به صورت 
پررنگ تری شــنیده شــد. به هرحال طرح نور از ســوی 
نیروی انتظامی اجرا می شود و  دستورش را وزیر کشور 

داده، آقای پزشکیان می تواند این طرح را جمع کند؟
ایشــان وزیر کشــور معرفی می کند. بعد از معرفی وزیر کشــور 

می توانم بگویم که طرح نور جمع می شود یا خیر.
Ó  ،یعنی بر اساس اینکه چه کسی وزیر کشور می شود 

می توان گفت که حذف می شود یا خیر؟
مــن حالا هیچ نظری ندارم، چون وزیری معرفی نشــده، البته 
این مســئله را وابسته به شخص نمی دانم، منظور من استفاده 
از اختیارات اســت. وزیر کشــور اختیاراتی دارد که می تواند از 
آنها اســتفاده کند یا نکند. این دیگر به ویژگی آن فرد بستگی 
دارد. یکی در جایگاه رئیس جمهوری تصمیم می گیرد وزیر زن 
انتخاب کند، یکی دیگر این تصمیم را نمی گیرد. اختیارش در 
دست رئیس جمهوری است. ممکن است نخواهد از اختیاراتش 
اســتفاده کند و بخواهد تعامل کند، دنبال دردســر نیســت و 
درنهایت بگوید که نشــد. اینجا دیگر مســئله به ویژگی آن فرد 
بســتگی دارد. اینکه طرح نور جمع شــود یا خیر، بستگی به 

عملکرد وزارت کشور دارد.
Ó به نظر شما رئیس دولت جدید چنین نگاهی دارد؟ 

من می گویم بستگی به این دارد که چه کسی معرفی شود و رأی 
اعتماد بگیرد.

Ó  به هرحال آقای پزشــکیان وعده این موضــوع را داده 
است.

پس باید فردی را انتخاب کند که او هم با آقای پزشکیان هم نظر 
باشد. اگر وزیر کشور کار را انجام ندهد، رئیس جمهور می تواند 
برکنارش کند. نکته این اســت که آیا می خواهد از اختیاراتش 

استفاده کند یا خیر.
Ó  باتوجه به شناختی که شما از آقای پزشکیان دارید، به 

نظرتان می خواهد این کار را انجام دهد؟
من در چهار سالی که در مجلس شــورای اسلامی با او همکار 
بودم، می  توانم بگویم که یکی از ویژگی های بارزشان، صداقت 
اســت و اگر حرفی می زنند پای حرف شــان می ایستند. او فرد 
شجاعی است و قطعاً اگر صبور باشــیم، به این سوالات پاسخ 
داده می شــود. امیدوارم که اتفاقات خوبی بیفتد. در شــرایط 
نارضایتی کنونی، من این فرصت را طلایی می دانم که نباید از 
دســت برود، اگر برود، بعدش نمی توان پیش بینی کرد که چه 

اتفاقاتی می افتد.
Ó  به هرحال مردم اعتماد کرده اند و اگر اتفاق و تغییری 

رخ ندهد، خیانت به رأی مردم است.
پیش بینی من هم این است. چون خودم از کسانی بودم که به 
امید اصلاح و تغییر یکسری از شرایط رأی دادم. دنبال چیزی هم 
نیستم. در این میان خیلی ها را هم قانع کردم که فرصت دیگری 
بدهند و مطمئن باشند تغییری ایجاد می شود. ۱۰درصدی که 
به فاصله دو مرحله رأی دادند، بخشی شان کسانی بودند که پس 
از ســاعت ها گفت وگو راضی به رأی دادن شــدند و این رضایت 
را هم به خاطر خود آن فــردی که تلاش می کرده، داده اند. من 
ساعت ها با این افراد چالش داشتم، دلایل شان هم قابل قبول 
بود، درنهایت به من می گفتند به خاطر شما رأی می دهیم. اگر 

اتفاق مثبتی نیفتد، ناامیدی ایجاد می شود.
Ó  حــالا در کنــار همه ایــن توضیحات چقــدر احتمال 

می دهید که رئیس دولت جدید، وزیر زن انتخاب کند؟
به نظر من احتمال انتصاب وزیر زن در دولت جدید، ۶۰ درصد 

است. البته فارغ از اینکه او رأی بیاورد یا خیر.


